
Beskæftigelsesministerens besvarelse af § 20-spørgsmål nr. S 637 af 5. november 2004 stillet af
Bjarne Laustsen (S
). 
Spørgsmål nr. S 637:
November 2004

Vores sag
6231-0016

"Vil ministeren komme med en kort og præcis vurdering af, hvad han
opfatter som det nødvendige omfang af kunde- og konkurrenceklausuler på det danske
arbejdsmarked?"

Svar: 
Jeg henviser til redegørelsen fra Udvalget om Konkurrence- og Kundeklausuler, der indeholder
en drøftelse af, hvorvidt det nuværende antal af klausuler er passende. Her mente
lønmodtagersiden, at niveauet klart oversteg, hvad der var påkrævet af hensyn til
virksomhedernes beskyttelsesniveau, mens arbejdsgiversiden anså det nuværende niveau for at
være, hvad der er passende og nødvendigt. (Se redegørelsen s. 28f). 

Dette viser vanskelighederne ved entydigt at give et svar på, hvornår niveauet er udtryk for det
nødvendige omfang og de modstridende hensyn. 

I min bedømmelse har jeg lagt vægt på, at det af de nye undersøgelser til grund for udvalgets
arbejde kan sluttes, at der er sket et mindre fald i klausulerne samlet set. Dette må tages som
udtryk for, at der med de nye regler i 1999 er skabt større omtanke omkring det at pålægge
klausuler.

Hvad der i øvrigt er det nødvendige omfang, ændrer sig, både over tid og fra branche til
branche. Det er derfor jeg har opfordret parterne til hver inden for deres område gennem
vejledning, information og evt. overenskomstregulering at arbejde for en hensigtsmæssig brug af
reglerne.


